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במעלות קדושים וטהורים כזוהר הרקיע
הדברים נכתבים בכאב גדול בימי השבעה לקדושי 

מירון

התורה הנצחית

ביום הגדול ביותר והמרגש ביותר, ובשעה הגורלית 
ביותר, ובמקום הקדוש ביותר בעולם אהרן הכהן מאבד 
שני בנים, שני צדיקים עליונים. בסך הכול היו אז בכל 
העולם רק ארבעה כהנים חוץ ממנו בעצמו שהיה הכהן 
הגדול; והנה, ביום הראשון לכהונה, חצי מהם מתים. 
כמה שאלות היו אז למתבונן מן הצד? וכל שכן כמה 
שאלות היו יכולות להיות לאהרן ולכל אלה שחוו את 

האסון על בשרם?

ועל כל השאלות האלה ישנן רק שתי תשובות בתורה: 
האחת היא התשובה של משה שהיא מסר נבואי מפי ה' 
שכבר צפה ואמר מראש "בקרובי אקדש", והשנייה היא 
השתיקה של אהרן שדמם בפיו, וגם בלבו ולא התרעם 
ולא שאל, ואפילו לא בכה. לפי אחד התרגומים הוא אמר 
תודה ושיבח את ה', כפי שהבאתי לפני שנים אחדות.

וזה נראה כאילו הדברים כל כך עדכניים ועכשוויים 
ומשקפים כל כך טוב את האסון הקשה שפקד את 
כלל ישראל בליל ל"ג בעומר במירון, בעלות הקדושים 
בסערה השמימה בשיא השמחה, בשיא ההתרגשות, 
בחצות לילה, במקום הקדוש והמקודש. ממש בזרועותיו 

של גדול העולם, רבי שמעון בר יוחאי.

וגם התשובות הן בדיוק אותן תשובות. נכון, היום אין לנו 
נביא שיחשוף בפנינו את מה שנאמר מאחורי הפרגוד. 
אבל התורה היא נצחית, ודבריו של משה מאירים לנו 
גם היום כספירים, ואנו יודעים שאותם קדושים היו 
נבחרי האומה, קרבנות ציבור. רבי שמעון לקח מאתנו 

את הקדושים והקריב אליו.

אבל התשובה העיקרית שלנו היא השתיקה של אהרן 

כמו שאומר רבי נחמן על השאלות שאין עליהן תשובה: 
"וצריך רק להאמין ולשתוק שם". וזו אותה השתיקה שגזר 
הקדוש ברוך הוא על משה שראה את מותם האכזרי 
של עשרת הרוגי המלכות: "שתוק, כך עלה במחשבה".

האמונה הנצחית

את ספרי "בגן האמונה" פתחתי בעובדה שהחיים 
הם חידה ומלאים בשאלות. לכולם יש שאלות רבות 
על מהלכי החיים שלהם בכלליות ובפרטיות, שאלות 
שמתעצמות לנוכח אסונות קשים. אבל האמונה היא 

תשובה על הכול, תרופה לכול, ונחמה לכול.

לרבינו הרמב"ן היה תלמיד ששכב על ערש דוי והרמב"ן 
ביקש ממנו לשאול כמה שאלות בשמיים ולחזור אליו 
בחלום עם תשובות. וכשהתלמיד סוף סוף חזר לרבו 
הוא רק אמר לו: "רבי היקר, בעולם שלך אין תשובות, 
אבל בעולם העליון שאני נמצא בו – אין שום שאלות". 
ועל אותו משקל ישנה אמרה מאחד מגדולי ישראל 
שאמר שעם אמונה אין שאלות ובלי אמונה אין תשובות, 
כי על ידי האמונה האדם עולה לעולם אחר, שהוא 

עולם האמונה.

לכן לשאלות הזועקות מתוך הכאב הגדול נוכל לענות 
אך ורק מתוך התורה. לא מתוך סערת רגשות אלא 
ממש מתוך ההלכות שמכתיבות לנו את אורח החיים 

היהודי. ונענה בשני מישורים:

המישור הראשון הוא מישור האמונה. בשולחן ערוך 
נפסק: "לעולם יהא אדם רגיל לומר כל מה דעביד 
רחמנא לטב עביד". זו האמונה, והיא לא משתנה בשום 
זמן ובשום מצב. עברנו צרות ועברנו אסונות, ויהי רצון 
שלא נדע עוד צער, אבל שום מקרה מצער ככל שיהיה 

לא יזיז את האמונה אפילו בכהוא זה.

אותה אמונה שה' הוא אבא אוהב ועושה רק טוב 

שהייתה נכונה בשעת הריקודים הסוערים בהדלקה – 
אותה אמונה יוקדת גם עכשיו בתוך ים הכאב הדמעות 

והשכול.

וגם האמונה בצדיק רבי שמעון בר יוחאי, שזהו יום 
שמחתו, והוא הבטיח שהוא פוטר את כל העולם מן הדין, 
והוא אמר שכל עניינו הוא האהבה. אנחנו לא מבינים 
כלום, אבל גם כשהדין נראה כל כך קשה ונורא אנחנו 
מאמינים שגם זו אהבה גדולה מאוד של הצדיק, ושכל 
הקדושים עלו לשמיים נקִיִים ורבי שמעון פטר אותם 

ואת כל עם ישראל בזכותם - מכל דין.

אמונה היא תמיד המחשבה הראשונה, הראשית, וזה 
המישור הראשון ויש הרבה מה להאריך בזה. ובעזרת 

ה', ברצוני להקדיש לכך מאמר נפרד בשבוע הבא.

התשובה הנצחית

והמישור השני הוא שכשכואב לנו, כשה' יתברך קורא 
לנו ומעורר אותנו, אנחנו חייבים להתעורר.

"מצוות עשה מן  זה נפסק להלכה ברמב"ם:  גם 
התורה לזעוק ולהריע בחצוצרות על כל צרה שתבוא 
על הציבור... ודבר זה מדרכי התשובה הוא. שבזמן 
שתבוא צרה ויזעקו עליה ויריעו ידעו הכל שבגלל 
מעשיהם הרעים הורע להן... וזה הוא שיגרום להם 
להסיר הצרה מעליהם. אבל אם לא יזעקו ולא יריעו 
אלא יאמרו דבר זה ממנהג העולם אירע לנו וצרה זו 
נקרה נקרית )מלשון מקריות(. הרי זו דרך אכזריות 
וגורמת להם להידבק במעשיהם הרעים. ותוסיף הצרה 

צרות אחרות..."

אחים ואחיות, שותפים לכאב, ה' לא צובט אותנו. ה' 
בעט בכולנו בעיטה קשה וכואבת. עם כל האמונה שהכול 
לטובה, ועם כל הביטחון שלנו שבוודאי הצדיקים האלה 
בפטירתם ביטלו מעלינו גזרות נוראות – בכל זאת אי 

אפשר שלא לקחת את הדברים כהתעוררות גדולה.

מי שאומר "הכול לטובה" ורוצה להמשיך הלאה בחיים 
כאילו כלום לא קרה, זה ברור שאין לו שום קשר עם 
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שאלות שנשאלו בקו ההלכה
אני אוהב מאד לעשות התעמלות, ויש לי מכשירי 
כושר בבית לחזק את השרירים וכדומה, האם 

מותר לי לעשות התעמלות בשבת?

עיקר האיסור לעשות התעמלות בשבת מופיע 
בשלחן ערוך )סימן שכ”ח סעיף מ”ב(, ושם מבואר 

שהסיבה לאסור הוא באופן שמתכוון להזיע 
ועושה כן לרפואה, מכל מקום אם 

מותר.  מכך  מתענג  כי  כן  עושה 
שלחן ערוך סימן ש”א סעיף ב’. ולכן במקום 

כן כדי לשמור על כושר  שעושה 
גופני ואין כוונתו להזיע מותר להתעמל 

אף שמתעמל על ידי כלים כגון קפיצים 
ומשקולות וכדומה. אור לציון )חלק ב’ פרק ל”ו הלכה 

י”ב(. והגרש”ז אויערבך התיר לעשות כן רק לצורך 

חולה חלש שזקוק לחזק את שריריו. )שלחן שלמה סימן 
שכ”ח סעיף ס”ו בהערות(. 

יצאתי מהשירותים ולא בירכתי ברכת “אשר יצר” 
עד מתי אני יכול עדיין לברך ברכה זו?

יכול לברך עד שבעים ושתיים דקות אחרי שיצא מבית 
הכיסא, ובתנאי שאינו צריך לנקביו שוב, אבל אם צריך 

כעת לנקביו חייב להיכנס לבית הכיסא ורק לאחר מכן 
יברך אשר יצר. הליכות עולם )חלק א’ פרשת ויצא אות ד’(.

אשה הרגילה להניק את בנה בלילה ומתוך כך יש 
לה תחושת צמא גדולה ורוצה לשתות מבקבוק 
מים שליד המיטה, האם צריכה ליטול ידיים 

לפני כן?

אם קשה עליה הדבר יכולה לשפשף 
את ידיה בבגדים ולברך על המים 
ולשתות. אור לציון )חלק ב’ פרק א’ אות ח’( 

על פי השלחן ערוך )סימן ד’ סעיף כ”ג(.

שרגיל  מצווה  מבר  פחות  קטן  ילד 
להתפלל שלש תפילות ביום, וביום אחד 
החסיר תפילה מסיבה כל שהיא, האם צריך לעשות 
תפילת תשלומין, או שבילד קטן אין דין תשלומין?

כשם שיש דין באדם גדול שאם הפסיד תפילה צריך 
להתפלל תפילת תשלומין, )שלחן ערוך סימן ק”ח( כך יש דין 
לחנך ילד קטן שאם שכח תפילה שיתפלל בתפילה 
הבאה פעמיים ויעשה תשלומין לתפילה שהחסיר. 
הגרי”ש אלישיב )תפילה כהלכתבה פרק א’ סעיף י”ג( והגר”ח קנייבסקי 

)דרך שיחה חלק א’ עמ’ ע”ז(.

הפסדתי תפילת שחרית באופן שאני צריך להתפלל 
תשלומין, האם אני יכול לעלות חזן למנחה וכך 

לכוון שחזרת הש”ץ תיחשב כתפילת תשלומין?

יכול לעשות כן. )משנה ברורה סימן ק”ח סעיף קטן ד’( וגם 
בתפילת שחרית יכול לעשות כן אף שיש בה ברכת 
כהנים יכול להשלים על ידה את תפילת ערבית שהפסיד 
ואין ברכת כהנים נחשבת להפסק. שו”ת שואל ומשיב )מהדו”ת 

חלק ד’ סי’ ס”ח(.

אני מעוכב זיווג ושמעתי מחבר שישנה סגולה ללכת 
לכותל המערבי במשך ארבעים יום ולהתפלל, האם 

יש מקור לסגולה זו?

בספר טוב ירושלים הביא שקבלה בידינו שהתפילה 
בכותל המערבי מתקבלת ברצון ואינה חוזרת ריקם, כי 
השכינה אינה זזה ממקומה. וצדיקים רבים היו מייעצים 
בעת צרה וחולי ללכת ולהתפלל ארבעים יום רצופים 
ליד הכותל המערבי. ומי שגר רחוק יכול לעשות כן אף 
על ידי שליח. ובשו”ת תשובות והנהגות )חלק ה’ סימן קס”ה( 
כתב שמי שגר רחוק יכול לעשות כן ארבעים יום בבית 
הכנסת שילך ארבעים יום רצופים לבית הכנסת ויתן 
משהו לצדקה ויאמר כל פעם שכשיעזור לו הקב”ה 
יאמר נשמת כל חי. עי’ כל זה בילקוט יוסף דיני ההנהגה בכותל 

המערבי )אות ג’(
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תורה ותפילה

בפרשתינו )במדבר ד כ( כתוב: "וְלֹא יָבֹאוּ לִרְאוֹת 
כְּבַלַּע אֶת הַקּדֶֹשׁ וָמֵתוּ", רש"י במקום מביא שיש איסור 
להסתכל על כלי המקדש אפילו בזמן שמקופלים אותם 
לתוך הנרתיק שלהם. ומובא בגמ' )יומא נד( שאחר 
שבאו לארץ ישראל הותר להסתכל על הכלים, ואף 
היו מראין לעם ישראל בשלושת הרגלים את הארון 

והכרובים כדי להראות חיבת ה' לבניו.

על כל פנים למדנו שיש איסור מיוחד נאמר בתורה, 
שלא להביט במקום שבו נמצאת השכינה. רבינו בחיי 
)שמות כה, ית( מבאר על דרך הפשט, מהו העניין הנפלא 
שהראו הכרובים לעם ישראל את גודל חיבתם לפני 
המקום. כי הענין הוא, שנדע ונשכיל כי כמו שהקשר של 
איש ואשה הוא קירבה גמורה ללא אמצעי אחר המקשר 
ביניהם, )כלומר בני זוג לפי האמת לא צריכים מישהו 
שיתווך ביניהם( כך הקשר של עם ישראל להקדוש ברוך 
הוא, הוא קשר ישיר ללא אמצעי. לפי שאומות העולם 
מקבלים את השפע שלהם מה׳ על ידי אמצעי, ]השר 
והמזל המשפיע עליהם[, באים הכרובים ללמדנו שאין 
הדבר כן אצל עם ישראל, כי עם ישראל מקבלים את 

השפע ישר מה׳, ללא צורך באמצעי אחר.

כדי  אחר,  טעם  ״ועוד  ואומר:  בחיי  רבינו  מוסיף 
שנתעורר בתפילותינו ובכל שאר העבודות ]המצוות[, 
שלא נשים אמצעי בין הקב״ה ובינינו, ומן הטעם הזה 
הונחו לפני ולפנים במקום השכינה, הוא התל שהכל 

פונים בו לתפילה״. להורות לנו שהבקשות שאנו מבקשים 
בתפילה, אנו מבקשים מאת ה׳ ממש, לא משום שר, אין 
כל מערכת לקבלת פניות, אלא השי״ת בכבודו ובעצמו 
מאזין תפילה, שומע כל בקשה, והוא יתברך בכבודו 

ובעצמו שופט כיצד למלא אותה.

ובפרט כאשר אנו מתקרבים ליום של קבלת התורה, 
צריכים אנו להתכונן עם הרבה תפילה לזכות לקבלת 
התורה, כי הקב"ה נותן את התורה, אבל קבלת התורה 
תלוייה בנו, לפי מה שהאדם מכין את עצמו בכיסופים 
ותפילות. הן אמת שאי אפשר לזכות להשגות התורה רק 
על ידי העמל והיגיעה בתורה בבחינת: "יגעתי ומצאתי 
תאמין", אבל יחד עם העמל צריך גם כן להתפלל לפני 
הקב"ה שישפיע לו חכמת התורה, כמו ששנינו בגמרא  
)נדה ע:( שכדי להחכים בתורה צריך לבקש רחמים ממי 
שהחכמה שלו, שנאמר )משלי ב-ו( כי ה' יתן חכמה מפיו 
דעת ותבונה. ומסכמת הגמ': מאי קא משמע לן ]רש"י: 
"למה ליה למימר להו ירבה בישיבה, הואיל וברחמים 
הדבר תלוי"[, דהא בלא הא לא סגיא" ]כלומר אי אפשר 

לזכות לתורה ללא עמל וללא תפילה[.

נמצינו למדים דברים ברורים מדברי רבי יהושע, כי 
כדי לזכות לכתרה של תורה צריך לשלב שני דברים 
גם יחד, מצד אחד צריך להתייגע בתורה: "ירבה בישיבה 
וימעט בסחורה", אך יחד עם זה: "יבקשו רחמים ממי 
שהחכמה שלו", צריך גם כן לבקש רחמים מהקב"ה 

שישפיע לו מחכמת תורתו. 

ויש לרמז ענין זה בדברי החכם מכל אדם )קהלת 
ד-ט(: "טובים השנים מן האחד אשר יש להם שכר טוב 
בעמלם", כלומר "טובים השנים" – העסק בתורה ובקשת 
הרחמים ממי שהחכמה שלו, "מן האחד" - ממי שעוסק 
בתורה ואינו מבקש רחמים, "אשר יש להם שכר טוב 
בעמלם", כי בזכות שני הדברים יש להם שכר שיצליחו 

בעמלם בתורה.

הָרוּחַ  שֶׁעִקַּר  ח'  בְּתוֹרָה  הַמְבֹאָר  בָּעִנְיָן  אָמְרוּ 
חַיִּים הוּא בְּהַתּוֹרָה וְהַצַּדִּיקִים דְּבֵקִים בַּתּוֹרָה, וְעִקַּר 
הָרוּחַ חַיִּים הוּא אֶצְלָם, שֶׁעַל כֵּן נִמְצָא שֶׁבְּנוֹסָף לְעִנְיַן 
הַהִתְקַשְּׁרוּת הַנִּצְרָךְ קדֶֹם הַתְּפִלָּה, כְּמוֹ שֶׁאָמַר רַבֵּנוּ 
)בספר שיחות הר"ן סימן ריב( שֶׁצָּרִיךְ לוֹמַר קֹדֶם 
הַתְּפִלָּה "הֲרֵינִי מְקַשֵּׁר עַצְמִי לְכָל הַצַּדִּיקִים". הֲרֵי לְפִי 
הַמְבאָֹר פְּנִים נִמְצֵינוּ לְמֵדִים שֶׁגַּם קדֶֹם לִמּוּד הַתּוֹרָה 
צָרִיךְ לְהִתְקַשֵּׁר לַצַּדִּיק, כִּי בָּזֶה שֶׁדִּיֵּק רַבֵּנוּ שֶׁצָּרִיךְ 
לְקַבֵּל הָרוּחַ חַיִּים מֵהַצַּדִּיק וְלֹא אָמַר שֶׁבְּעֶצֶם הַלִּמּוּד 
בַּתּוֹרָה שֶׁעָלֶיהָ מְרַחֶפֶת רוּחַ הָאֱלֹקִים יְכוֹלִין כְּבָר 
לְקַבֵּל הָרוּחַ חַיִּים. נִמְצָא שֶׁבְּהֶכְרֵחַ לְקַבָּלַת הַתּוֹרָה 
הוּא לְהִתְקַשֵּׁר לַצַּדִּיק שֶׁהֵם דְּבֵקִים בַּתּוֹרָה וְדַרְכָּם 
מְקַבְּלִין הָרוּחַ חַיִּים הַנִּמְצָא בַּתּוֹרָה. )שיש"ק ו – רנו(

אָמַר מוֹהַרְנַ"ת זַ"ל כִּי אַרְבָּעִים וּשְׁמוֹנָה דְּבָרִים 
שֶׁהַתּוֹרָה נִקְנֵית בָּהֶם ]הַמְבאָֹרִים בְּמַסֶּכֶת אָבוֹת[ הֵם 
כְּנֶגֶד אַרְבָּעִים וְתִשְׁעָה יְמֵי הַסְּפִירָה, וְהַמִּדָּה הָאַרְבָּעִים 

וְתֵשַׁע הִוא תְּפִלָּה. )נַחֲלֵי אֱמוּנָה סִימָן כ(.
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לאכול על קידוש השם

לרגל יום פטירתו של מייסד החסידות, 
רבי ישראל בעל שם טוב הקדוש 

)ז' סיון(

"סע נא לקוריץ העיר", הורה מרן אור 
שבעת הימים, הבעל שם טוב הקדוש, 
לאחד מתלמידיו, "שם תפגוש את רבי 

יצחק. תבקש ממנו להתארח בביתו ושם 
תלמד אורחות חיים בעבודת השם".

התלמיד לא הרהר אחר רבו, לא שאל מיהו "רבי 
יצחק" האמור, אלא נטל את חפציו וצרורו ויצא לדרך. 
אך דרכו רגלי התלמיד בשערי קוריץ, החל לשאול את 
היהודים שנקרו בדרכו האם מכירים הם יהודי בשם 

"רבי יצחק". 

הראשונים ששאל נדו בראשם לשלילה. לא שמעו 
מעודם על יהודי תלמיד חכם בשם זה המתגורר בעיר. 
סבר התלמיד שבבית הכנסת לבטח יהיה מי שיכירו. 

אך עד מהרה התבדה.

גם זקני העיר שישבו בבית הכנסת רוב שעות היום 
ולמדו – לא ידעו לומר לו על צדיק ורבי יצחק שמו...

נאמן למצות רבו חיכה התלמיד יום ויומיים בעיר, ובכל 
פנים יהודיות שנתקל, היה מיד שואל: "כלום מכיר הינך 

את רבי יצחק?" 

ביום השלישי חל מפנה כאשר פגש את בער'ל.

בער'ל זה חטטן גדול היה, במחילה מכבודו, וכיון 
שנשאל אודות "רבי יצחק" לא הרפה מן האורח ובטבורו 
של רחוב החל מגלגל בזיכרונו ומוציא בשפתיו שם אחר 
שם, כל כינוי שדמה לרבי יצחק נשטח ונבדק עד תומו, 

ואז אורו עיניו כשמיד הועמו בשנית.

"אינני יודע אם לאיש זה אתה מתכוון", התנצל בער'ל 
לפני האורח, "שכן איש המוני וגס הוא, כל ימיו מבלה 
הוא בבקתתו ואינו מגיע כמעט לבית הכנסת. אך הוא 
היחיד בעיר זו שאליו יכול אני להפנותך. איציק'ל שמו"...

האורח ניגש בלית ברירה לפאתי העיירה, שם פגש 
את איציק. גבוה ורחב גוף היה האיש, והאורח מצאו 
עומד בחצר הבית כשהוא מוציא דגים מלוחים מתוך 

חבית ענק שעמדה בחצר. 

"שלום עליכם רבי יצחק", פנה האורח ביראת כבוד, 
בטוח היה שלפניו עומד צדיק נסתר.

איציק נחר בבוז "רבי יצחק? לא רבי אני ולא רב. מה 

 " תרצה?
ח  ר ו א ביקש בנימוס ה

ן  ס כ א ת ה ומיים-ל י בביתו 
זר  כי  יען  הוא בעיר. איציק הסכים שלושה 

ברוחב לב. 

בשהותו שם עקב האורח בשבע עיניים אחר בעל 
הבית, שמא קם הוא בחצות לילה או מעין זה, אך איציק 
זה שחי בגפו היה עסוק כל היום בשלושה דברים: 

לאכול ולאכול ולאכול.

בזמנים שבהם לא עסק בהבאת המאכל אל פיו, היה 
עסוק בהתקנת דברי המאכל או בשינה קצרה וחטופה.

לאחר שלושה ימים נפרד ממנו האורח, אך לפני 
ששב לרבו הקדוש החליט לשאול את איציק מדוע 

הוא אוכל כל כך הרבה.

איציק ניאות לספר: "ילד קטן הייתי בעת שהגיעו 
גויי העיירה והכריחו את אבי להמיר את דתו. אבי 
סירב כמובן, והארורים העלוהו על המוקד ושרפוהו 

על קדושת השם. 

אבי היה רזה ודל, כחוש בשר, ותוך רגעים מספר 
כילתה האש את גופו.

באותו הרגע", המשיך איציק במונולוג המצמרר, 
"נשבעתי בלבי שאני אוכל ואוכל ולא אפסיק מלאכול, 
כדי שאם ישרפוני הגויים על קדושת שמו יתברך – האש 

תבער זמן רב וכבוד ד' יתגדל בעולמו"...

כששב התלמיד אל רבו, מרן רבי ישראל בעל שם 
טוב, אמר לו הצדיק: "שלחתיך לביתו של כפרי גס כדי 
שתלמד שגם מאכילה בלי סוף, ובכמות בלתי אנושית, 

ניתן לעבוד את ה' ללא הרף"...

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

האמונה, ולמעשה אין לו שום קשר עם החיים. כי גם מי 
שישן את החיים מתעורר מבעיטה. ומי שלא מתעורר, 
זה אומר שהוא כבר מת לגמרי. הקדושים האלה 
חיים וקיימים ומנוחתם על כנפי השכינה בהיכלא 
דרשב"י, אבל אנחנו כאן בעולם הזה – אסור לנו 
להיות מתים, אסור לנו להמשיך ב"חיים", כי אם ה' 
קורא לנו ומעורר אותנו זה אך ורק בגלל שה' אוהב 
אותנו ורוצה שנחיה באמת, שנתעורר על החיים שלנו.

אהבת ישראל נצחית

ונכון, שאף אחד לא יכול לומר מה ה' רוצה, אבל 
בהתייעצות עם גדולים וטובים, בשמיעת הכאב של 
המשפחות, וברחשי הלב של כל לב יהודי – ברור 
ופשוט שה' יתברך רוצה מאתנו חיזוק גדול מאוד 
באהבת ישראל. הנשמות הקדושות התאחדו במותם 
למקשה אחת, כדי שאנו נתאחד כולנו למקשה אחת  

בחיינו.

כתוב בספרים הקדושים שהנשמות הקדושות 
שנהרגות במיתות משונות, אלה נשמות שעוד לפני 
שירדו לעולם הזה הן הסכימו וידעו שהן כאן לזמן 
קצוב על מנת להסתלק ולכפר על עם ישראל. 
אז הנשמות האלה מסרו נפשם עלינו, כדי שאנחנו 
נתעורר לאהבת ישראל במסירות נפש, כדי שנצא 
מגדרנו, שנצא מעצמנו, בפרט עכשיו בסוף ימי 
אהבת  עניין  את  מתקנים  אנו  שבהם  הספירה 
החברים ובערב חג השבועות שכל מתן התורה 
היה בזכות האחדות של "וייחן שם ישראל כנגד 
ההר – כאיש אחד בלב אחד". ואני רוצה להבהיר 
למעשה מה הכוונה "אהבת ישראל במסירות נפש": 
אהבת ישראל במסירות נפש פירושה תפילה על 

עם ישראל במסירות נפש.

אצלנו בישיבה זו הנהגה שבשגרה לעשות שעה 
ואני מדריך את כל  התבודדות על עם ישראל, 
התלמידים שלי להקדיש חלק מההתבודדות האישית 
לתפילה על עם ישראל. אבל מאז האסון הגדול אנחנו 
רוצים להתעורר באמת, והתחלנו בישיבה לקבל על 
עצמנו בסייעתא דשמיא לעשות חצי שעה של תפילה 
והתבודדות בכל יום על עם ישראל. ונכון שזה קשה 
מאוד, ואין לנו זמן וכו' – אבל זו בדיוק פירושה של 

אהבת ישראל במסירות נפש.

גם בזה אני מקצר במקום שראוי להאריך, והמקורות 
רבים, ועוד אקדיש לכך מאמר בפני עצמו בסייעתא 
דשמיא, אבל הרעיון הוא שה' רוצה שנתעורר, והדבר 
החשוב ביותר הוא שעם ישראל יחזרו בתשובה 
ויחיו באמונה שלימה על פי התורה בשלימות, ולכן 
על זה צריך להיות עיקר התפילה. וחשוב להדגיש 
ולבקש שהכול יהיה ברחמים. ועיין במדור השאלות 
והתשובות ששם כתבתי הדרכה קצרה ומעשית 

לתפילה על עם ישראל.

ראינו שהרמב"ם כותב שכאשר לא מתעוררים 
זה גורם לאסונות נוספים. אנחנו לא רוצים אסונות 
נוספים, אנחנו רוצים שהבעיטה הזאת תהיה הבעיטה 
האחרונה, הבעיטה שתוביל ל"בעיתה" בתי"ו, שזו 
הגאולה השלימה שכבר הגיע זמנה ועיתה ברחמים 

גדולים בקרוב ממש, כי עת לחננה כי בא מועד.

עלון "חוט של חסד" | 3 



בז' בטבת שנת תרכ"ו נולד בשטומ"צ לגאון הקדוש רבי 
יהודה אריה לייב בעל "השפת אמת" בן - רבי אברהם 

מרדכי אלטר, נכד לבעל ה"חידושי הרי"ם" זצ"ל.

לרבי אברהם מרדכי נולדו חמישה בנים כאשר רבי מאיר 
הבכור נהרג על קידוש השם בשואה, ובנו השני רבי יצחק 

אלטר נפטר בחיי אביו ר"ל.

רבי אברהם היה זריז מאוד, לא איבד רגע לבטלה, עוד 
מילדותו חינכו אביו, בעל ה'שפת אמת', להיות זריז, והדריכו 

שלא להרבות במחשבות יתירות, רק לשמוח בחלקו 
וללמוד תורה בשקידה. "ותקח לך מדת הזריזות 

שמביא לידי חסידות... כי ברגע אחד בזריזות 
יעלה לך יותר מכל אלה החשבונות". כבר 

מילדותו היה רבי אברהם מרדכי מחבב 
במיוחד את ארץ הקודש. כשהיו מגיעים 
שלוחים מארץ ישראל לאביו, האדמו"ר 

בעל ה"שפת אמת", והיו רוצים לתת לו 
מזכרת מארץ ישראל, היה אומר לשליח: לך 

אצל בני ר' אברהם מרדכי ותן לו המתנה, כי הוא 
אוסף כל חפץ מארץ ישראל". חיבה זו היא שעמדה 

בבסיס יחסו לארץ ישראל ולמצוות העלייה אליה. 

לאחר פטירת אביו בה' שבט תרס"ה, בגיל חמישים ושמונה 
שנים בלבד, מאורע שזעזע את כל חסידות גור, הפצירו בו 
החסידים למלא את מקום אביו. רבי אברהם סירב במשך 
כמה חודשים אך בחג השבועות התרצה וקיבל עליו את 
עול הרבנות. היה מעורר את חסידיו שלא יבטלו זמנם, 
אלא ירבו בשקידת התורה. והיה רגיל לחזור על דברי 
הרבי הזקן מקוצק שהיה אומר: "רוצה אני שלא תחטאו 
לא מחמת האיסור, אלא מחמת שלא יהיה לכם פנאי 
לחטוא". מגודל חשיבות שמירת הזמן בעיניו ניתן ללמוד 
מהעובדה המדהימה כי היה לו שיעור קבוע עם נכדו בין 
10:53 ל 11:00 ובשיעור זה הספיקו לגמור מסכת שלימה 

תוך חודש ימים!.

מרבית החסידים היו טרודים רוב ככל היום בפרנסתם, 
ואע"פ כן עורר והתקין שכולם ילמדו לכל הפחות שעה 
אחת ביום, אחר תפילת מנחה. וציווה "שלא ייראה ולא 
יימצא באותה שעה בבתי החסידים שום הולך בטל. 
ואפילו הקובעים עיתים לתורה שעות הרבה בלילה, אל 
יוציאו את עצמם מן הכלל בשעה זו". היה מקפיד על זמנו, 
והיו לו שיעורים קבועים בכל יום בכל מקצועות התורה, 
בנגלה ובנסתר. ביניהם היו שיעורים שהקדיש להם לא 
יותר מחמישה או עשרה רגעים. החסידים סיפרו אגדות 
על זריזותו. הרבי לא סירב אף פעם לבוא לברית 
מילה, אולם התנה במפורש שלא יפסיד זמן לריק. 
ברית מילה בהשתתפותו, יחד עם סעודת 
המצווה ואמירת דברי תורה, ארכה כחצי 
שעה. בשנת הת"ש, השנה הראשונה 
לחורבן יהדות פולין, ניצל בנס מעמק 
הבכא ועלה לארץ ישראל בלוויית בניו 
וכמה מבני משפחתו. מאז הועתק מרכז 

חסידות גור לירושלים עיר הקודש.

שיברו של הרבי היה מר. מתוך מאות אלפי 
חסידיו נותרו בחיים עשרות אלפים בלבד. למעלה 
ממחצית צאצאיו נספו ובכל זאת המשיך הרבי לחזק 
את חסידיו בדברי אמונה כי כל מה שהקדוש ברוך הוא 
עושה הוא לטובה, ושצריכים להאמין שכמו שנתקיימו 
כל התוכחות שבתורה כך יתקיימו כל הנחמות. כשהגיעו 
פליטים ניצולי שואה, הורה לבניו ולחסידיו לטפל בהם 

בגשמיות ורוחניות.

יומיים לפני חג השבועות תש"ח אמר למקורביו "אני רוצה 
לעלות למעלה". חשבו שרוצה לעלות לדירתו, שהייתה 
בקומה העליונה. אולם הוא הוסיף: "צריכים אותי שם". ובחג 
השבועות שנת תש"ח, בעת מלחמת השחרור, החזיר רבי 
אברהם מרדכי את נשמתו הטהורה לבוראה. זכותו תהא 

מגן וצינה עלינו.

המרדף היומי
 צריכים לדעת, שלכל אדם יש יצר רע לרדוף את 

עצמו, ולהרגיש שאינו טוב, ובמיוחד יש את היצר 
הזה לנשים, שהיצר הרע מתלבש עליהן הרבה 

יותר בעניין זה, ולכן הן צריכות ללמוד איך 
להתחזק ולהתגבר על היצר הרע של 

הרדיפה העצמית.

 לעיתים הרדיפה העצמית 
כל כך גוברת, עד שהאישה 
כבר אינה יכולה לזוז, מרב 
העצבות והייאוש האוחזים 

בה.

כמו שהיה מעשה, שבאו אלי 
זוג להתייעץ, והאישה התלוננה:

אני לא יכולה לעשות כלום, לא להגיד 
תהילים, לא להתפלל, מה ה' רוצה ממני? 

מדוע הוא אינו מניח לי לעבוד אותו? על מה אני 
צריכה לעשות תשובה?

 אמרתי לה: ה' יתברך לא רוצה ממך כלום, אדרבה, 
הוא מאד מרוצה ממך ומתפאר בך!

את היא שאינך מרוצה מעצמך ורודפת את עצמך כל 
היום, ולכן את כבר לא מסוגלת אפילו להגיד פרק 
תהילים מרוב העצבות שיש לך. ה' יתברך 
רק רוצה שתתני חיוך ותשמחי בעצמך. 

לעשות  מה  על  שואלת  את   
תשובה? תני חיוך! זו התשובה 

שאת צריכה לעשות.

כי לחזור בתשובה זה 
לחייך. למה? כי שמחה 

זו אמונה.

כשאדם מחייך זה ביטוי 
לאמונה שלו, שהוא יודע שאין 
עוד מלבדו, ושהוא בידיים הטובות 
של ה', וה' אוהב אותו ומשגיח עליו ומנהיג 
אותו, וגם כל הנפילות והכישלונות הם מאיתו 

יתברך ולטובה.

לכן מי שרוצה לחזור בתשובה צריך קודם כול לתת 
חיוך ולתת לבורא עולם להנהיג אותו.

 אז מה אני צריכה לעשות? שאלה האשה.

 אמרתי לה: את צריכה להבין שהתשובה מתחילה 
עם חיוך, ובשביל זה את צריכה לראות את הנקודות 

הטובות של עצמך ולדעת שאת טובה.

 אני טובה? אמרה האשה - אני מלאה עוונות ופגמים 
ועצבות, ואני צועקת על הילדים והורסת אותם ומשגעת 

את בעלי.

במה אני טובה?

 את טובה! אמרתי - את מלאה מצוות ומעשים טובים 
ומסירות נפש ורצונות וכסופים. תגידי בפה מלא: אני 

טובה.

 האישה התחילה לגמגם. היא פשוט לא הצליחה 
להוציא את המלים האלו מהפה, כל כך היצר הרע 
הרגיל אותה להסתכל על החסרונות שלה, והכניס 
אותה לרדיפה עצמית עד שהיא הגיעה לדימוי עצמי 

שלילי נורא.

עד  נפשה  וחיזקתי את  באריכות  דיברתי עמה   
שהצלחתי להוציא ממנה חיוך

ואת המילים: אני טובה. ואחר כך גם הדרכתי אותה 
כיצד לעשות התבודדות נכונה של נקודות טובות והודאה, 

והבעל והאישה הלכו לביתם מעודדים ושמחים.

הסדרה לשלום הבית
מאת  הרב שלום ארוש

 052-2240696

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הרה"ק ר' אברהם מרדכי 
אלטר מגור זצוק"ל
"אמרי אמת" מגור, ו' סיון

שלום הבית שלי
הרב שלום ארוש שליט"א
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בהמשך למאמר ראש הישיבה, מתעוררת שאלה

שאלה:

שמעתי מכבוד הרב, שצריכים להתחזק 
בתפילות על עם ישראל במסירות נפש, 
ולהקדיש לכך חצי שעה בכל יום. חצי שעה 
זה הרבה זמן, אבל אני מוכן להתאמץ. ובכל 
זאת אני מרגיש שאין לי מה לומר חצי שעה. 

אשמח לקבל מהרב כיוונים והדרכות.

תשובה:

אשריך. הזוהר הקדוש אומר "אשרי מי שזוכה לדבר 
על אוזניים שומעות". אשריי שדברי מתקבלים, ואני רואה 
את ההיענות הגדולה בשיעורים ובשידורים; ואשריך 
שיש לך לב לשמוע את הצורך העמוק והגדול של עם 

ישראל בתפילות וזעקות לה' יתברך.

ואכן, מה לא עושים בשביל עם ישראל? מה זה חצי 
שעה ביום?

תפילות פועלות. רבי מאיר התפלל על רשעים שיחזרו 
בתשובה והם חזרו בתשובה. תחשוב שאם יהיו כמוך 
עוד מאה אלף איש – אנחנו נעלה כולנו ביחד חמישים 
אלף שעות ביום שעם ישראל יחזרו בתשובה שלימה. 
זו תהיה "רעידת אדמה" בשמיים. רבי שמעון והצדיקים 
מזעזעים את כיסא הכבוד מלמעלה, ואנחנו בתפילותינו 
נזעזע את כיסא הכבוד מלמטה, עד שנראה בעינינו את 
הפירות, עד שנראה בעינינו את עם ישראל מתחזק כנגד 
כל הפיתויים והבלבולים של הדור, ועד שנראה בעינינו 

בשוב ה' לציון ברחמים.

לשאלתך. כדאי מאוד להחזיק בדף קטן או לסדר 
בראש כמה נקודות יסודיות שעם ישראל יתחזקו בהן, 
ועל כל נקודה ונקודה אפשר להאריך מספר דקות 

בפרט על הצדדים המעשיים של קיום הנקודה.

לדוגמה: להתפלל על הנקודה הענקית שכל עם 
ישראל יאמינו באמונה שלימה שהכול לטובה ויאמרו 
על הכול תודה, שזה המפתח לגאולה השלימה ולביטול 
כל הצרות כמו שהבאתי בספרים ובחוברות בשם רבי 

נתן מברסלב והדברים מפורסמים.

אז באמת אפשר לומר את זה בכמה שניות: "ריבונו 
של עולם יהי רצון שכל עם ישראל יאמינו שהכול לטובה 

ויאמרו על הכול תודה".

אבל אם אתה מבין שמדובר בדעת גדולה והיא תלויה 
בלימוד ובשמיעת שיעורים ובהרבה תרגול מעשי בפועל 
ויש בה הרבה מאוד צדדים מעשיים – אז אתה יכול 
להפריד את זה להרבה חלקים ולהתפלל על זה בקלות 
לפחות חמש דקות בלי להאריך ובלי לחזור על עצמך.

תבקש מה' שכולם יזכו ללמוד את הספרים והחוברות 
של התודה )ומומלץ ממש לפרט את שמות הספרים 
והחוברות שעוררו אותך(; ותבקש שהחוברות והספרים 
של התודה יגיעו לכולם; ושכל אחד יזכה לקרוא וללמוד; 
שכל אחד יזכה להבין את המסרים; ושכל אחד יזכה 
ממש לדעת ולהתחבר והדברים יתיישבו לו על הלב; 
ושכל אחד יזכה לקיים ולהקדיש זמן ניכר ביום להודות 

לה'; וכאן אפשר לפרט: על צרות, על חסרונות, על 
מניעות, על עיכובים, על מחלות, ועל תאונות וכו' – 
שכולם יחיו את האמונה שהכול לטובה בכול מכול 
כול; ולסיום להתפלל שכל אחד יזכה להפיץ בעצמו 
ולדבר איש עם רעהו ואישה עם רעותה בכל הזדמנות 
מעניין התודה, על שהתודה תתפשט ותהיה נחלת הכלל 

ושיחה בפי הכול.

ועל המשקל הזה ובאופן הזה אכתוב עוד כמה נקודות 
שחשוב מאוד לשלב בתפילות על עם ישראל, ובעיקר 

על התשובה של עם ישראל.

ובמעט מחשבה תוכל לְפַתֵּחַ כל נקודה להרבה מאוד 
נקודות מעשיות קטנות. וכמובן, אלה רק דוגמאות מעטות 

על קצה המזלג.

ולפני כן חשוב לי להדגיש שגם אם אין לך ממש דיבורים 
חדשים ומפורטים, עצם זה שאתה חוזר כל החצי שעה 
על המילים: "אבא, תרחם על כל עם ישראל ותחזיר 
אותם בתשובה ברחמים" – זה טוב מאוד! זה נפלא 
ומצוין! ואשרי חלקו של מי שיעשה את זה בתמימות. 
אבל זה ברור שכאשר יש בתפילה התחדשות וזרימה 
של עניינים רבים – יש לתפילה יותר חיות, ויותר קל 
לדבר עם ה' כדבר איש עם רעהו כמו שמלמד רבי נחמן.

הנקודות הן: שכל עם ישראל יחזרו בתשובה בלי 
ייסורים, ואפשר לבקש כאן בפרטיות על שבת וכשרות 
וטהרת משפחה ולימוד תורה ושלא ינשרו בחורי ישיבה 
וכוללים ושיעורים  ובנות ישראל ושייפתחו ישיבות 

ומסגרות לבעלי תשובה וכו'.

של  הברית  תיקון  על  להתפלל  צריכים  בפרט 
עם ישראל, שכל הגברים ישמרו את הברית. וכאן 
אפשר להאריך שילמדו את הספר "בריתי שלום" 
ויעשו התבודדות יומית וחשבון נפש על תיקון הברית 
ויתרחקו מכל עבירה ומכל קשר פסול וישמרו את 
העיניים בשלימות ויתרחקו מהמכשירים הטכנולוגיים 
הטמאים, מהאינטרנט והטלפונים החכמים והרשתות 

החברתיות, שיהיו קדושים וטהורים.

ושכל בנות ישראל תלכנה בצניעות וילמדו את הספרים 
שמדריכים את בנות ישראל להיות נשים כשרות גם 

בלבוש וגם בדיבור וגם בכל העניינים.

יזכו להתקרב לדרך התפילה  ישראל  ושכל עם 
וההתבודדות ולעשות לפחות שעה התבודדות בכל 
יום וחשבון נפש, וגם כאן ניתן להאריך שילמדו את 
הספרים השייכים וילמדו ויבינו ויקיימו ויפיצו, וישברו 
את כל המניעות בכל יום מחדש ולא יעבור עליהם יום 

בלי שעה התבודדות.

חשוב לי שוב להביא את דברי קדשו של רבי יהודה 
זאב ליבוביץ' שהזהיר ואמר שחייבים לבקש מה' תשובה 
ברחמים וגאולה ברחמים, כי כאשר מבקשים על מישהו 
שיעוררו אותו משמיים אפשר חלילה לעורר אותו גם על 
ידי מכות ר"ל, אבל אנחנו רוצים שעם ישראל יתעוררו 
ברחמים על ידי ספרים ותפילות והפצות, על ידי דעת 
ושירים וריקודים, ושהגאולה תבוא ברחמים גדולים 

ועצומים בזכות תפילות ישראל במהרה בימינו אמן.

שו"ת אקטואלי
השאלות שלכם, התשובות של הרב

שידור חי
על ידי הרב שלום ארוש שליט"א
בכל יום שלישי, בשעה 20:00 

שאלות ותשובות

ניתן לשלוח שאלות במייל
me5812210@gmail.com
 או כמסרון לנייד:
052-6672221 
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בס"ד בר"ה

שבת משוש ליבנו נהפך לאבל מחולנו

דמוע תדמע עינינו ועפעפינו יזלו מים

בלב קרוע ומורתח המומים ומזועזעים עד דכדוכה של נפש

מהאסון הכבד שפקד את כל עם ישראל בהר מירון ביום חתונתו וביום שמחת ליבו,

ביומא דהילולא של התנא האלוקי רבי שמעון בר יוחאי

"מוסדות חוט של חסד", רבניה, תלמידיה ומשפחותיה

שולחים אנו את תנחומינו לכל משפחות קדושי מירון

עם פטירתם הטראגית בדמי ימיהם של יקיריהם ועלייתם בקטירא חדא בעיצומו של שמחת הרשב"י.

הצער הוא של כלל ישראל, והמסר הוא לכלל ישראל.

כ"כ תנחומינו להרה"ח ר' מאיר נחמן שיבלחט"א

ולבנו ר' נתן אלחדד שליט"א חתן מו"ר הרב שליט"א שיבלחט"א

עם פטירת שני זכי הנפש בעלי מידות טובות ומעוטרות, ליבם בער לה' ולתורתו ולצדיקיו

הבה"ח יוסף דוד ז"ל והנער משה מרדכי ז"ל

וכן תנחומינו למשפחת תלמידנו היקר - משפחת צרפתי, עם פטירת אבי המשפחה

תלמיד מובהק למו"ר הרב שליט"א, אשר פעל רבות לקירוב לבבות לאבינו שבשמים

ר' משה שמחה צרפתי ז"ל

גדול כים שברך מי ירפא לך
השי"ת בעל הרחמים יחון וירחם עלינו ירפא לבבנו הנשברים ימנע משחית ומגפה מעלינו ויאמר די לצרותנו 

ונזכה במהרה בנחמת ציון וירושלים ומחה ד' דמעה מעל כל פנים.
ונזכה כולנו. להתחזק ולהתאחד באהבת ישראל אמיתית

רבנן ותלמידיהון
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רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

האם כתוב בתורה מה התאריך של חג השבועות, 
ומה הטעם?

תשובה פרשת אחרי מות קדושים: המילה צדק מופיעה ארבע 
פעמים )ויקרא יט-לו(. בפסוק נאמר שעלינו להחזיק "מאזני צדק, 

אבני צדק, איפת  צדק והין  צדק"

זוכה: נתן ינאי, אלעד.

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת אחרי מות קדושים: משפחת מרטין, רכסים.

מדור ילדים
שעשועון מגוון

אופניים עם בונוס

שלום, קוראים לי נחמן

ורציתי לספר לכם על הישועה שלי

במוצאי שבת, פרשת ויקרא יצאתי לחנות 
להטעין את ה "רב קו" ובמשך מספר דקות 

השארתי את אופני היקרות מחוץ 
לדלת החנות, מכיוון שחשבתי 

שהטעינה תהיה זריזה, אבל 
כך, הטעינה  זה לא היה 

התעכבה.

יצאתי מהחנות מדי פעם 
כדי לוודא שהאופנים מחכות 

לי, אך אחרי כמה זמן כשיצאתי 
שוב מהחנות, גיליתי שהאופניים שלי 

לא במקומם. כן, הם נעלמו!

בלב פועם נזכרתי מייד במזמור הפלאי שפועל 
ישועות, ואמרתי מייד כמה פעמים מזמור לתודה 

והתפללתי לה' שאמצא את האופנים שלי...

בצער רב התקשרתי לאמא שלי ובכיתי- 
סיפרתי לה שהאופניים נעלמו, אימי אמרה לי 
לחזור הבייתה והרגיעה אותי שהכל לטובה, 

ושה' ריחם עלי ולקח לי את האופניים במקום 
לקחת לי משהו חשוב יותר, וברוך השם שאני 

בריא ולא קרה לי שום דבר.

בדרך הבית  קיימתי את חוק התודה ובאמת 
הודתי לה' על הכל, וגם על האופניים הגנובות...

והנה הפלא לא איחר-

יום למחרת חברי התקשר אלי 
ואמר לי שכמה בחורים ראו 
את האופניים שלי אצל שני 
גנבים כי הבינו שהאופניים 
לא שלהם, וניסו לקחת את 

האופניים בכח.

חברי מיד זיהה את האופניים ואמר 
לבחורים שהן שייכות לי, ומהר התקשר 
האופנים  את  ולקחת  לבוא  שלי  לאבא 
הגנובות, ואכן אבי הכיר את האופנים שלי- 

והגנבים ברחו בפחד.

קבלתי את האופניים בחזרה בתוספת בונוס, 
הגנבים הספיקו להתקין צפצפה על האופניים.

אמרתי תודה וחזרו לי האופניים
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סמכות הורית ומשמעת בגיל הרך פרק יג'

"שלום דודי, מה שלומך? איך היה היום בגן?!"  שואלת 
אימו של דודי את בנה בן הארבע וחצי, לאחר שחזר 
מיום הלימודים בגן. אך דודי אינו עונה. הוא מסנן משהו 
בשקט ומנסה להתחבא בתוך עצמו, תוך כדי שהוא נכנס 
הביתה.  "דודי, הכל בסדר?!" היא ממשיכה לשאול, אך 

דודי אינו עונה. 

סליחה, ציור ומתנה קטנה

היום משהו  דודי, שהרגישה שקרה  אמא של 
בגן, התקשרה בערב לגננת להתעניין.  הגננת 

סיפרה, שאכן הייתה היום תקרית מצערת 
עם דודי: "דודי רב עם חבר על האופניים 
וכשהחבר הפעיל כוח וסרב לתת לדודי 
את האופניים, דודי הכה אותו, ונשך 

אותו ביד" אמא של דודי התנצלה בפני 
הגננת על המקרה המצער והבטיחה לשוחח 

איתו ולהסביר לו כיצד ילד יהודי צריך להתנהג 
במקרים כאלו. היא גם בקשה את מס' הטלפון של 

החבר בכדי להתנצל בפני אימו ושדודי יבקש מהחבר 
סליחה, יצייר לו ציור ויקנה לו מתנה קטנה. 

הקרב האחרון על חייו

הגננת שמחה מאוד על שיתוף הפעולה ושחה כבדרך 
אגב "אני רואה שאת מאוד משקיעה בחינוכו של דודי, 
אז אני מרשה לעצמי לספר לך שזה לא מקרה בודד וזו 
לא התקרית הראשונה שדודי מעורב בה. ברוב הפעמים 
שדודי מחליט שמגיע לו חפץ מסוים, או אם חבר "מתחיל 
איתו" זה בד"כ לא נגמר יפה. דודי מתרגז וצורח ומתנהג 
ממש כחיה פצועה וכאילו זה "הקרב האחרון על חייו" 
הכאות ונשיכות הם רק חלק מההגנה שלו ובהזדמנות 
זו הייתי שמחה לקבוע פגישה מסודרת ולשוחח על 
מצבו החברתי בגן"...  אמא של דודי נבהלה מהשיחה 
וממש לא ידעה כיצד להגיב.  מתחת לאף שלה גדל 
ילד שמכה ונושך ילדים בגן, בבית זה לא קורה, בדרך 
כלל הוא מתנהג יפה וכמעט ואין לו התפרצויות, אבל 
בגן?! איך היא לא שמה לב?! ולמה עד עכשיו לא שיתפו 

אותה, מה לעשות??? 

ילד רע?

הורים יקרים! על פניו נראה שצריך לבדוק ולשוחח 

עם דודי על בעיית האלימות כלפי חבריו. אך עלינו 
לדעת שזה לא רק עניין של בעיית התנהגות או אלימות. 
התנהגות חריגה היא לפעמים הדרך היחידה העומדת 
לרשותו של ילד כדי להביע את קשייו ומצוקתו.  חשוב 
תמיד לזכור כי "אין ילד רע כי אם ילד שרע לו" אלימות 
וגרימת נזק אצל ילדים אינה נובעת תמיד מ"רוע" אלא 
משמשת לעיתים כקריאת מצוקה ובקשה לעזרה וסיוע.  
חובתנו וזכותנו כהורים וכאנשי חינוך להיענות לקריאה 
זו ולהושיט יד לעזרה. זה לא אומר שלא נטפל בבעיית 
ההתנהגות, זה אומר שעלינו לטפל גם בסימפטום 
ובעיקר בבעיה השורשית. בד"כ הסיבה העיקרית 
שאנחנו ההורים פשוט לא תמיד יודעים לשים 
את האצבע על "שורשי הבעיה" וזה נכון, 
אנחנו הורים, לא מאבחנים ולא מטפלים. 
אבל זו הסיבה העיקרית מדוע עלינו 
יש מספר טלפון  ולהתייעץ.  לפנות 
הזה,  בפינה השמאלית של המאמר 

תרגישו בנוח לחייג.

קשיי התנהגות-מה הם אומרים? 

קשיי התנהגות מוחצנים, אגרסיביות, התקפי זעם, 
הרסנות, פגיעה בחברים, מריבות וויכוחים הם בהחלט 
אירועים המפריעים למהלך החיים התקין בבית ובמיוחד 
בגן או בבית הספר.  הבעיה החמורה ביותר היא, שילדים 
הנתפסים בעיני הצוות החינוכי ובעיני חבריהם כילדים 
"מופרעים ומפריעים" עשויים עד מהרה להפוך את 
התנהגותם לדפוס התנהגות קבוע ולבעיה הקשה יותר 
לטיפול.  מבעיה קטנה, הניתנת לפתרון ע"י מספר מפגשי 
טיפול והדרכה, נהיית לנו ח"ו בעיה גדולה יותר. ברגע 
שהילד מקבל סטיגמה של ילד מופרע, הוא מתחיל 
להאמין למה שהוא חושב שחושבים עליו, הוא מפנים 
את הקביעה עליו ולאט לאט מתחזקת בתוכו התודעה 
שהוא כזה ואין מה לעשות.  לעיתים, הבעיות הנלוות 
לבעייה האורגנית, מקשים מאוד את העבודה החינוכית 

עם הילד.

הזמן הוא קריטי

לכן, כל יום שעובר הוא קריטי. כאשר אתם רואים 
בבית או שומעים מהגן וביה"ס שהילד קצת "לא רגוע" 
שישנה איזו שהיא "בעיה" חשוב מאוד לשתף את הצוות 
החינוכי ולנסות לגבש איתם עמדה מה אפשר לעשות 

עם ההתנהגות של הילד. 

השיחה והשיתוף של הצוות, יורידו בע"ה את האפשרות 
שידביקו לילד סטיגמה של "מפריען" או של ילד "לא 
מטופל" וגם יגרמו בע"ה לשיתוף פעולה פורה לטובת 
הילד לכשהוא יתחיל טיפול מסודר. תוך כדי שיתוף 
פעולה וידוע של הצוות החינוכי, חשוב עד מאוד לנסות 
ולאתר בכל דרך אפשרית, את הסיבה להתנהגות 
החריגה ואז להתפלל הרבה על הילד, לקבל יעוץ 
ועזרה מקצועית ולטפל בבעיה תוך כדי שיתוף פעולה 

מלא של הצוות החינוכי.

סיבות לבעיות התנהגותיות

מגוון בעיות רגשיות, הם אלו אשר גורמים לילדים 
להתנהג בצורה כזו, לדוגמא: חוסר ביטחון, הרגשת 
דחייה, תסכול, חוסר בתשומת לב, קשיי תקשורת, בעיות 
בבית, בעיות מול הצוות ועוד. הסיבות לרגשות אלו גם 
הן מרובות ומגוונות ולא תמיד הסיבה המשוערת היא 
הסיבה "השורשית". מאחר והבנת הסיבה היא בדרך 
כלל מחצית הדרך לטיפול ולהצלחתו, עלינו לחקור 
היטב ולהבין מה היא שורש הבעיה, לא תמיד נדע מהי 
הסיבה השורשית ולכן עלינו להיוועץ במחנך, בגננת, 
ביועץ בית הספר או באיש חינוך, אבחון או טיפול. הצעד 
הראשון, הוא ההבנה וההכרה שישנה בעיה המצריכה 

בדיקה, והמשך ההתקדמות כמו שהסברנו.

בהצלחה!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

שוטר: "את יודעת באיזו מהירות נסעת?" 
נהגת: "סליחה אדוני השוטר, אני מצטערת, 
פשוט יש לי קלאוסטרופוביה". שוטר: "מה 
קלאוסטרופוביה???  גברת, את מבולבלת 
לגמרי. קלאוסטרופוביה זה פחד ממקומות 
סגורים". נהגת: "כן בדיוק, אני יודעת, הקניון 

יסגר בעוד 40 דקות!"

העלון מוקדש לרפואת
אמנדה בת ארלין

ולזיווג הגון שירה בת אביבה

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת
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